
ISTORICUL ALIMENTARII ORASULUI BUCURESTI 
I I 

CU APA POTABILA 
ŞI 

NOTITE ASUPRA ALIMENTAREI ALTOR ORASE CO APA POTABILA 
I I 

1. Istorieul alimentărei eu apă a Capitalei. 

La finele secolului XVIII unele strade ale Bucureştiului aveau 
cişmel cu apă de isvoare din valea Crevediei. Din neîngrijire s'au 
prăpădit şi au l ăsat puţine urme. 

Filtrele de lână. - In anul 1845, prin Ingineri streini, s'a 
pus în executare proectul pentru filtrarea prin lână a apei de Dâm
boviţa şi conducerea ei la fântâni pe strade. 

In 1 46: sa pus în funcţionare, dar după un an filtrele se 
astupară, şi de atunci sa continuat a se trimite, la puţinele fântâni 
-0e existau, apă de Dâmboviţa 110filtrată. 

Din descrierea răposatului D-r Felix: din 1864, se vede cele de 
mai sus precum şi calitatea apei cu care se alimentau locuitorii Ca
pitalei i). 

Filtrele de nisip de la Arcuda şi Bâcu. - Tocmai la 1885_ 
<lupă aproape 40 ani, se pune în construcţie proectul de ·filtrare a 

1) »Apa Dâmboviţei nu însuşeşte calităţile apelor bune de băut. Deja în 
cursul intrărei ei în oraş este totd'auna turbure. Trecând în oraş se saturează 
succesiv: cn necurăţeniile din strade pe care vântul şi oamenii le aruncă în râu, 
cu excremente omeneşti care se transportă într' ânsa prin canale şi prin umblători 
situate la marginea ei, cu gunoaele grajd urilor, cu producţiile descompunerei 
diferitelor cadavre animale, cu rămăşiţele organice din diferitele stabilimente in
dustriale aflate la marginea apei, cu sângele şi spălăturile măcel ăriilor şi în fine 
cu apele murdare a unui număr însemnat de menajuri ş i spălătorii". 
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.apei de Dâ.m boviţa, întocmit de. Iriglnei'i] ştreini Burkly Zigler şi 
Culman - de astă dată. însă p-rin n1sip în loc de ldnă,-pentru o 
.cantitate de 40 mii metri cubi apă decantată şi filtrată. 

Lucrările s'au terminat către 1888, şi au costat aproape 8 
milioane şi anume : 

Basinele, filtrele, apeductul şi rezervorul . lei 3500000 
Uzina bydraulică „ 1000000 
Reţeaua de conducte pentru distribuţiunea ape1 

-pe strade . i: 3500000 

Lei8000000 

Neajunsurile filtrelor executate. - Puţin după punerea în 
exploatare a apei sau observat următoarele mari inconveniente: 

1) Nu se putea filtra apă în cantitatea ş i calitatea prevăzută; 
iar la frig mare nu se putea avea apă mai multe zile. 

2) A pa filtrată în condiţiunile de mai sus era încărcată cu 
un număr prea mare de bacterii (microbi) şi prir. urmare periculoasă 
sănătăţei i). 

3) Temperatura ape1 m timp de vară se ridica la +260 C, -
deci apa era foarte caldă; iar iarna scădea până aproa.pe de OoO. 
deci foarte rece. 

4) De şi consumaţia medie zilnică în oraş nu atingea de 
cât 28000 metri cubi : (A se vedea darea de seamă a Primăriei 

·Capitalei), serviciul apelor erea obligat să dea apă amestecată şi de 
multe ori numai decantată. 

Această apă, parte filtrată şi parte numai decantată, adusă 

în rezervoriu, fără să fie ridicată, ţinând seamă şi de cbeltuelil'e de 
exploatare, revine la 3 bani (O lei, 03) pe metrul cub. 

Reconstruirea filtrelor în mod sistematic. - Administra
ţiunea Comunală din 1891 îngrijată de reaua stare a alimentărei, cu 
raportul No. 19719, - înregistrat la Ministerul Lucrărilor Publice 
la No. 4501 din 30 Aprilie 1891, ~pune la disposiţiunea ministerului: 
1.300.000 lei, - 2000 tone ciment,-3000 metri cubi nisip, - 3000 

1) Vezi studiul asupra. filtr elor de ni sip şi a apeductului de la Bâ.cu de 
D -rii A. şi V. Babeş. 
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metri cu bi pieb:i , . i 2500 metri · cu bi, blocaj, - cerând să însărcin eze 
un erviciu al ău ca să continue cu con tructiunea fi ltrelor Î.'l mod 

. ' 
i tematic. 

1ini terul Lucrărilor Publice cu ordinul No . 5692 din 3 Iunie 
1 91 adres ază ubsemn atului pentru a aduce la îndeplinire do-: 
rinţa Prim ăriei . 

In urma tudiilor l ăcute cu raportul No. 13490 din Septemvrie 
1 )g_ arăt că r con trucţiun a filtrului pe un t ren olid va costa 3 
milioan p ntru 10000 metri ubi, .,i cn. cu acea.~tă cheltuial ă nu se 
rezol vă c tiun a alime ntărei, de oar ce apa Dâmboviţei fiind prea 
încărcată cu mat rii pământoa r clamă cbeltu eli mari în dis
proporţi u re_ur el Primări i, - în al cloilea rând am p1·opus ali-
111 ntar a cu apă subterană, l rin puţuri construite cit aer comprimat 
înaintând „ i proectul acelor puţuri de captare. Duz)(t acest 1J1·olct rc-
enea metrul uu apă suM rană fn re enorm la. 2 bctni .'li jumătate 

(O lei, O')-~. 

Comisiunea ad-hoc. - Puţin mai târziu, în Jocmvrie .1 892 
dmini traţiunea comunală a in tituit o coro i iuno ad-hoc pentru a 

o onsulta şi ere avizu l. 
In acea omi iune a luat parte ş i sul eronatul „i s'au mis o 

mulţime de păr ri, anume : modificarea filtrelor,-într bu inţarea re
vol erului nderson, (tratar a apei cµ fier),-aplicarea sulfatului de 
fi r,-utilizar a ap lor subt rane şi de munte. 

Apele subterane. - Apele subterane au fost recomandate de 
D-rul V. Bal eş, Inginerii: Simtion, Miron seu, I. B. Canta.cuzen, N. 
Cucu V. Pleşoianu, Dufour şi subsemnatul. 

Cu acea ocazie am arătat : 
In privinţa apelor fil trate, „că fi ltrel si tematice vor costa vre-o 

15 milioane pentru 40000 metri cubi, totuşi cestiunca temperaturei 
apei rămâne n rezolvată . 

In ce priveşte apele de munte am arătat „că ar costa vro-o 20 
milioane şi că nu se găseşte cantitatea nec sară în valea Dâmboviţei " . 

In ce priveşte existenţa şi abundenţa apelor subterane ale pă

turei deluviane arăt „că sunt dov~dite, bazându-mă pe lucrări le de 
artă deja exccutaze de ~ine în v~l ea Argeşnlui la Qopăceni ,şi Mi-
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hăileşti din jurul Capitalei, precum şi alte lucrări; pe exec"utarea 
unui sifon în stratul aquifer, la fortul Bragadir, de către militari; pe 
existenţa puţului fa bricei Bragadir, etc." 

Am dat chiar anal iza apelor de. Ja Bragadir, prin care se con
stată buna lor calitate, conchizând a se face puţuri pentru exploa
tarea apelor prin ajutorul aerului comprimat, clupli ce mai întiti se va 
alege locul prin sondoge. (Vezi desbateri ş i proecte asupra. îmbunătă
ţirei oraşului Bucureşti cu apă, şedinţele Comisiunci de la 2, 9, 12, 
23 şi 25 Noemvrie 1892, publicate de Primărie în 1893). 

Rezultatul a fost că venind mai în urmă ca Primar Domnul 
Filipescu, însărcin ează Serviciul teclmic al Primări ei cu studiul ape
lor subterane, şi scoate în li citaţie facerea sondagelor şi a două pu
ţuri de încercare, cu aer comprimat, după cum sfătuisem . 

Consultarea lui Bechman. - In timpul executărei sondagelor , 
Primăria cheamă în ţară pe Bechman, directorul apelor din Paris, care 
prin memoriul din 3 Noembrie 1893, adresat Primăriei iş i dă avizul 
după cum urmează: 

1) ln privinţa apelor filtrate arată că basinele vor costa 20 mi
lioane si cestiunea tot nu va fi rezolvată. 

' 
2) Că toate isvoarele din munţii Dâmboviţei pot da la 45-50 

mii metri cubi apă pe zi, afară de anii cu secetă excepţională si . , 
pe timp de iarnă., singuri le puncte de elucidat ; costul ar fi 25 mi-
lioane. 

3) ln privinţa sondagelor cari se executau de Primărie la Zoiţa 
şi Chiajna (localităţi situate în sus de Bucureşti pe valea Dâmbo
viţei), doreşte ca să răuşească, fiind-că în acest cas ar fi o soluţiune 
elegantă, şi atunci alimentarea cu 40 mii metri cubi apă ar costa 
vre-o 5 milioane. 

Consultaţia lui Lindley şi Thiem. - In urma acestui aviz 
s'a continuat sondajele la Chiajna, iar spre sfârşitul anului 1894 
'a chemat în ţară Lindley şi renumitu l hidrolog Thie.m. 

D-lor după ce au examinat lucrările şi localităţi le ce li s'au 
părut favorabile, cu raportul din 23 Aprilie 1895, adresat Primăriei 
Capitalei, fac următoarele concluziuni : 

s 
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1. - A se repara filtrel e, căci probabil ace te filtre vor trebui 
încă con ervate mai mulţ,i am ca o rezervă, până când alimentarea 
va fi a tfel a igurată, în cât se va putea renunţa la ele in mod 
complect şi definitiv" . 

2. - In priYinţa apelor ubteran e zice : 
a) Localitatea cea mai fai:orabilă pare n fi Chiajna" j 

b) Dacă r zuitatul dat de puţul artezian de la fabrica Bra
gadir rn fi ati făcător ca cantitate . i calitate, e va încerca a se 
utiliza. p ntru alimentar a ora ului, tratur il e aquifere inferioare 
printr.un puţ ce e va con trui l ângă uzina Grozăveşti " . 

c) Jn cop de a el t rmina împrejurările hydrologice din 
val a rge\ ului vor mă ura imediat ş i ob erva apoi, in mod 11e
întrerupt, .,i in fine e vor fixa prin nivelment nivelurile apei în 
puţurile xi tente' . 

, \ a mai tr Lui luat in con ideraţiun e cotele ., i constituţia so
lului: la on tru ţi unea poduri lor p ntru cale ferată peste Sa bar ş i 

rge.„ pentru „o eaua Bucu.resti-Giurgiu .,i executându-se vre-o 20 
ondaj :: . (Puncte situate la mai mult de 20 kilometri în jos de 

Bucureşti) . 1) 

d) Dacă straturile din valea Argeşului nu indică o produc-
4- iune minimă de la ~ - 30 mii metri cubi ., i prin urmare o pro
ducţiun sufici ntă, est nece ar a se începe, fără întârziere, studiul 
alimentărei cu apă din Carpaţi . 

3. - Pentru ci se fmpedica abu 1,trile , i 1·isipa apei se vor ctplicci 
r,onto1·i. u 

Rezultatul consultărei inginerilor streini. -- După cum e 
con tată I11ginerii sl1·eini nu au ndus nici o lumină nouă în cestiunea 
alime11tărei Capitalei. Ei s' au mărginit in a. repeta sa.u confirma. cel ~ 

a}'(Uate de Inainerii Româui, fi e că au avut · sau nu cunostintă . 
;; ' , 

},Jai mult încă, pe r:und subsrninatul 'indicam lămurit, -ln valect 
1rgeşului, tn apropriere de Bucureşti, puncte unde constatasem mari 

cantităţi de apă subterană, dunşii ne trimit să facem studii la 20 
kilometri în jos de Bucureşti , cari ape se găsesc cu v1·eo 30 mefri mai 

1
) De aceea recomandă ca să se urm[trească ş i întindă încercările pc 

valea Argeşului în vederea unei alimentări a oraşului cu api'l subterană, şi 
anume pe partea dintre platoul care se întinde dealungul ma lului Nord-Est al 

https://biblioteca-digitala.ro



. - 521 -

jos de cât apele subterane din d1·eptul · Bucureştiului, şi dacă nu vom 
găsi să mergem în munţi. 

Insărcinarea dată lui Thiem. - In urma acestui aviz Thiem 
fo însărcinat de comun ă cu examinarea lucrărilor şi pompărilor de 
ia Chiajna, cari se executau de Direcţiunea tecbnică a Primări ei, 

precum şi cu studiarea apelor subterane din valea Argeşului. 
Tbiem, cu raportul din 24 August 1895, comunică Primăriei, 

rezultatul observaţiunilor de la Cbiajna şi studiile făcute până atunci 
în valea Argeşului , pe care le rezumă astfel : 

"Cantitatea de apa ce s'm· putea extrage la Chiajna nu este 1n
.semnatd, pentru a se alege Chiajna ca local-itate de exploatare :). 

„ Cor espunzător cu starea actuală a lucră rilor de cercetare in 
valea Arge, ului în prufilul Bragadir pc o l ăţim e sonda.tă dEl 5600 
metri se pot extrage 20 de mii metri cubi de apă pe 24 ore, iar în 
profilul lm pe o l ăţim e sonda.tă de 6000 se pot extrage de asemenea 
20 mii metri cubi ". 

„ După rezultate cunoscute până în prP-z nt, apa di n profilul 
Bragadir (11 Grade Germane) ar urma să fie mai bună de cât aceea 
.din profilul Ulm ( 14 grade Germane). 

„Este un lucru prea mare ci se cere să se găsească intr'o singuni 
Joca litate acei 40 mii metri cubi trevuinc'iosi" . 

' 
,: După ex(;mplele din practică ci alinientărei cu apă subterana 

din oraşel e Germane, asemenea cantităţi cer aproape fără excepţiun e 

sep.ararea l o calităţilor de exploatare". 
Aşa va fi , cu toată probabilitatea, ş i aci". 

„Poate în să că este posibi l a se căpăta toată apa într'o sin
g ură loca litate la Ulm " . 

„ Canti tatea m·inimală de 20 mii rnetri cubi a.fi.ală cu toată si
guranţa ur putea sa acopere consumaţiunea maximă de 80 mii rnetri 
.cubi fn cursul consumaţiitnei anuale servindu-se de sub sol ca reservoriu". 

, Presupuind că co nsumaţiunea publică. s'ar separa de consu
maţiunea oraşului, aşa că. nu ar rămânea de cât consumaţiunea 

abarulni ş i dintre acel ce mărgineşte malul drept Sud-Vest al Argeşului pe 
lungimea coprinsă. spre Apus între linia Măgurele-Novaci şi spre Răsărit între 
rambleul liniei ferate \/idra-Grăd i ştea. " (Vezi raportul TbiE:m şi Lindley). 

2) Du pe cum se constată a visul de faţă este tn contrazicere cu primul a vis. 
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particulară, - cantitatea de 20 mii metri cubi ar acoperi cu toată 
probabilitatea întreaga consumaţiune particulară curentă". 

, Toată tăruinţa în viitor va fi dirigiată in scopul de a sa
ti face cerinţele publice ub formă de apă subterană liberă de orice 
obiectiune" . 

"Propim rle ace a de a se 1.ncepe imediat, în valea Argeşului la 
lm cu in talaţiile definitice de captare' (punct situat în sus de Arcuda). 

Executarea a două puţuri cu aer comprimat. - Direcţiu

nea t cbnică a Primăriei văzând că localitatea Chiajna este elimin ată. 
a erut , i obţinut de la Primărie executarea a două puţuri cu aer 
comprimat, pe car le xecută l angă atul Hragadir, punct indicat de 
mm în omi .· iun a ad-hoc. 

Pompandu-s ' 11l(li mult timp ap(t în aceste două puţuri s'ciu ade
i;erit cele spu e rle mine că în stratitl ag_uifor deliwian se găseşte o 
mare ·a ntitate de apâ. 

P de altă parte Thiem văzând rezu ltatele de la Bragadir a 
continuat ş1 l cu c mplectarea sondajelor şi studiilor sale la Bra
<Yadir . 1 Im. 

' 

Contractul cu Thiem. - In ac l aş timp Primăria a încheiat 
u Thi m un proiect de contract pe baza unei plăţi de 60fo asuprn 
um i de 3 milioane, la cât estima aproximativ lucrările, adică o 
plată de 1 O mii lei. 

Con iliul technic însă, cărui i ;a trimes contractul a opinat 
- ă -e facă prin Ingin eri Români. 

Prin schimbarea admin istratiunei Comunale contractul nu s'a 
' 

ma1 ancţionat. 

Thiem confirmă cele zise de Inginerii Români. - Cu toate 
ace tea la 6 Eevruarie 1896, ad i că şa e luni după primul raport, 
Thiem arată următoare le : 

1. - „ Utilizându-se capacitatea golurilor stratului aquifer pentru 
comp n area variaţiunilor anuale ale consumaţi unei şi adm iţându-se 

o consumaţiun e zi lnică maximă de · 40 mii metri cubi apă pe 24 
ore, valoarea medie a consumaţiunei zi lnică maximă este de 0,7 din-
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consumaţiunea zilnică maximă adică 28 sau rotund 30 mii metri 
cubi pe 24 ore j aceasta este cantitatea ce trebue să o deci captări le 1n 

mod continuu pentru trebuinţele publ'ice şi partimlare. 
2) Că valoarea regiunei dintre Titu şi Potlogi (25 kilometri 

departe de Arcuda) din punctul de vedere al cantităţei necesare ali
mentaţiunei este aceiaş ca a celorlalte regiuni . Apa este cu mult 
mai puţin dură (8 grade Germane), de cât la !mi (14 grade Ger
mane) însă depărtarea cea mare face ca costul să fie în defavoarea lor. 

3) In regiunea de la Bragadir se poate obţin e cei 30 mii metri 
cubi necesari. Duritatea apelor este în mediu 11 grade Germane, adică. 

mai mică de cât în regiunea de la Ulm, care are în mediu 14 grade 
Germane, însă costul :captărei va fi aci mai mare de cât la Ulm <. 

4) „In regiunea Ulm este cu totul sigur că se vor putea capta 
cei 30 mii metri cubi necesari în mediu pe 24 ore, este chiar foarte 
probabil că se va putea obţine cantitatea maximă de 40 mii metri 
cubi fără a fi necesar a utiliza efectul volumului golurilor de sub 
sol pentrn echilibrarea consumaţi unei«. 

Concluzia care reese dar din raportul lui Thiem este că toate cele ce 
s' a spus şi indicat de noi 1n privinţa apelor subterane, erau întemeiate 
de oarece, acest distins hydrolog, n' a pro pus să se utilizeze de c(lt tot 
apele subterane din păturile deluviene din valea .111-geşului. 

Numirea unei comisiuni. - Raportul Direcţiunei technice a 
Primăriei precum şi acel _ al lui Tbiem venind înaintea Qomisiunei 
interimare, aceasta hotărăşte a se interveni la Ministerul Lucrărilor 
Publice, pentru a numi o comisiune de trei Ingineri Inspectori spre a'i 
arăta cantitatea de apă ce se poate extrage cu siguranţă în diferitele 
puncte studiate atât de Direcţiunea tecbnică a Primăriei cât s,i de 
Thiern. 

In urma acestei interveniri, Ministerul Lucrărilor Publice nu
meşte o Comisiune compusă din In spectorii Generali: Ţăruşanu, Mi
ronescu şi subsemnatul. 

Comisiunea pentru a'şi da părerea a cerut, prin adresă Primă

riei·, a se face o serie de lucrări şi complectări atât la Cbiajna cât 
~i la Bragadir. 

Direcţiunea technică a Primăriei complectând aceste studii a 
presenj-t în 1897 un memoriu, asupra căruia ComisiuQea cu raportul 
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din 12 Iunie 1 97 (1) , îşi dă în rezumat avizul următor: 
In privinţa apelor de munte, neavând date suficiente nu poate 

ă e pronunţe ; ob ervă în ă că pentru a e adnce apa de munteT 
rebue o cantitate cu mult mai mare ca 40 mii metri cubi. După es

timaţia aproximativă co tul ar fi d ..., - rniliane." 
A tfel fiind, pentru ca Comuna ă se poată angaja pentru o 

heltuială aşa d marc, va treb ui ca ea să facă studiii îndelungate 
c 1 puţ.in 10 ani) pentru a e a igura că poate conta pe debitul de 

car ar n oe chiar în ti mpul ecetelor elor mai mari (2)" . 
In e prive. te apele ubterane1 în regiunea Bragadir ş i Ulm 

e poate a ea cu i guranţă, un minim de 30 mii metri cubi ctpă pe i" . 
Pentru cali tatea apelor de la Bragadir Domnii D-ri Istrati şi: 

lf. 'aLigny cu adr a inregi trată la No. 51 37 din 1 96 e exprimă 
textual. 

Din toate datei analitic ş i comparative rezultă că apele sub
t ran gă it ub platoul dintre Bucureşti ş i Bragadir1 unde se află 

puţuri! I . i l./ întrune c cele mai bune condiţiuni pentru a servi 
ca apă potabi l ă pentru alimentarea Rucureşti ului şi gă im că este o 
ad vărată fericire de a putea avea la îndemână o a tfel de apă. Sun~ 
tem dar d părere că. Primăria Capitalei ar face un adevărat sacri
ficiu oră. nilor .,i bigien i public alimentând cât mai în grabă Ca
pitala cu apă luată din cea subterană pe care am analizat-o ". 

Primăria se decide pentru apele subterane.- La 18lJ7 (s), 
Domnul C. F. Robe cu Primarul Comunei după ce luă cunostintă 

) ' 
de întreaga ce tiun e a apei decide a pune în executare alimentarea 
cu apă ubterană, şi fără ca ă mai alerge la streini, în sărcinează 

pe sub eronatul, deşi pân ă atunci nu avu esem onoarea a cunoaşte 
per onal pe D-l Robescu. 

Pentru a mă putea . ocupa cu aceast~ executare am <.:ăpătat 

autorizaţiunea Ministerială cu No. 11461 din 28 Iulie 1897 în ter
mem foarte măgulitori : "Vă dau cu plăcm ·e autorizaţia. de a tă 

(1) Vezi Monitorul Comunal din 12 Octombrie 1897. 
( 2) tudiindu-se în urmăj de Primărie isvoarele de munte din valea Ia

lomiţei s'a constatat că multe isvoare au secat în 1904 iar celelalte nu dăd eau 
de cât vre-o 24000 ro. c„ adeverindu-se ce le s usţi nute de mine. (Vezi confe
rinţele de la Ateneu şi ~ocietatea G<:lografică din 190.2 şi 1903'). 

( 3) V ezi Monitorul Comu·nal dif!. 12 Octom1111ie 1897. ·'; 
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ocupa cu aceste lurrări atât de necesare şi interesante, sigur fiind 
câ sub conducerea D-voastre vor rwşi pe di>p lin" . 

Prin contractul incheiat la 30 Septembri e 1897 Prim ări a mă 

însărcinează cu elaborarea unui proect de lucrări de alim entare cu 

apă potabil ă reniitându-mi conducerea si controlul executârei tutuloi· „ J } 

lucrărilor proectcde, in calitctte de l119ine1·-constructor 1
. 

„ Profetul de execuţiune se ba,.,ează pe întrebuinţarea şi exploatarea 
cipelor subterane curgând în subsolul A1 ·geşului din d1·eptul Bragadintlui 
sau în apropiere" . 

Plat a onorariului est e de 41/2 °/0 as upra sumei dtl 2. 700 OOO lei 
care nu va putea trece pest e 121.500 lei oricare ar fi valoarea lu
crărilor proectate de mine. 

In acest preţ intră pe lân gă remun eraţia mea, plata el e perso
nal t ecbnic ~i admini trat iv şi orice cheltueli de biurou şi pe t eren, 
cu obli gaţiunea a presenta proectul în opt luni, Primăria însă r c i

nând u-se a'l executa in t ermen de 15 luni ele la aprobarea lui. 
Cu toat e că timpul era deja avansat pentru op e raţ iuni pe t eren. 

fiin d la începutul iern ei. am făcut ap~oape imposibil ul necruţând ni
mic, a ,a că în t erm ennl eontract ului am prezintat proiectul. 

Proectul prezentat. - Proectul meu prevedea captarea unui 
minim de 30 i:nii metri cubi apă în valea Arge~ului (1) la 2,5 kilomet.ri 

· mai sus de satul1Bragadir ş i 10 mii metri cubi apă din adâncime mare 
(150 metri) în valea Dâmboviţei la Ciurel ; în t otal un minim 
de 40 mii metri cubi apă pe zi , prin urmare o cantitat e mai mare 
cu 10 mii metri cubi de cât prevăzuse Thiem. 

P e l ân gă aceasta proectul meu prevedea deviarea unei părţi a 
Argeşului pentru creiarea unei forţe hydrauli ce, spre a servi la ridi
carea apei şi la alte trebuinţe ale Comunei. 

Concluz,iunile din memoriul ce a în soţit proectul se termină 

astfel: "se vor executa mai întâi captările curentului principal (valea 
A rgeşului) ~i lucrarile dfl aducerea acestor ape ; în acelaş t imp se 
vor face in albia Dâmboviţei puţurile de probă în stratul aquifer 
pontic. Dacă rezultatelfl vor fi sati sfăcătoare, după cum le presupun , 

(' ) 20 de mii m. c , din curentul prin cipal. singurul ce s'a exec·utat ş i 

10 mii m . c., din curentul secundar rămas neexecutat . • 
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e vor întind captăril e din stratul ponti c dincolo de linia proectată 

., i cu modul ace ta se vor putea suprima captările curentului secun
dar (valea Arge , ului) au dacă e vor capta şi acestea, se va putea 
pori <'antitatea de apă ' . 

Toate ace te proecte . i lucrări au fost aprobate intocmai de 
on iliul omunal. 

' *-~ Lucrăril e au aprobat apoi şi de Mini terul de Interne cu or
dinul _ . 193 6 din J 3 ctomvri 1 9 , astfel cum au fo t propu e. 

Iată um e expri mă Mini trul de Int rne către Consili ul 
de Mini ., tri i) din car e poate vedea costul l ucrărilor de 
alim ntar : 

r. Pentru a termina acea tă xpunere am onoarea a vă adăoga 
Domnilor Mini . tri ă urna totală cu car se vor execnta lucrăril e 

' 
de alim entare, p ntru o antitat d 40 mii metri cubi apă pe zi 
e t d patru milioan patru ute de mii de lei după cum se specifică: 

ntru eh ltu Iii ~ d captar ,. aducerea ape i ş i instalaţiu

nile nece ap celor 3 mii metri cubi apă pe zi (valea Argeş u
lui), coprinzând ş i facerea unui reservoriu pentru 7000 metri 
cubi apă : 3.178.000 

r. Pentru cheltueli n prevăzute şi co tul exproprierei 222.000 
P ntrn cei 10 mii metri ubi apă de la iurel. 1.000.000 

Total. 4.400.000 2) 

, La suma de 4.400.000 lei trebue de adăogat . 1.300;000 
co tul d vi ărei Arge.,ului si turbinelor, aşa că suma la -.,-....,....----
care e ridică lucrările e te : Total general 5.700.0UO 
care urnă a fost votată de Consi li ul Comunal". 

, De o cam dată Comwia 'şi propune a executa numai instala
ţiunile captărei şi aducer&i apei, iar lucrarea deviărei Argeşul ui şi 

turbin le le re ervă a le executa mai târziu" . 
„Pentru plata tutulor lu crări l or de instalaţii , captări ş i ad u

cerea apei, estimată la suma de lei 4.400.00 lei Comuna dispune de 
suma de 4.781.000 lei rezervată in acest scop din împrumutul de 
32.500.000 lei contractat ue Comună în 1895". 

1) A se vedea referatn l Ministerului de Interne. 
•1 La suma de mai sus trebue adăogată plata celor 121 .500 lei şi suma 

de 25.000 lei costul sondaj alor. 
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,.Lucrările de instalaţii, captări şi aducerea apei se vor pune în 
executare în rnocl treptat astjel cum se propune de Domnul Inginer 
Inspector General Radu, şi care propunere a fost aprobată ele Consi
liul Comunal" . 

Inceperea lucrărilor din curentul principal pentru can
titatE>a minimă de 20000 m. c. ·-La finele anulu.i 189 , lucră

rile sau scos în licitaţie , iar la Martie 1899 s'au adjudecat cele 
pentru: captări, sifoane, colectoare, conducta de aducerea apei la 
rezervoriu, clădirile uzinei si locuint ele personalului de exploatare, 
. ' ' 
1 nstalaţiile mecanice şi electrice: în f; .e printr;un alt contract, şi 

tot la Martie 1899, s·au adjudecat şi i.l;.ţurile de încercare de la Ciurel. 
Din cele de mai sus se vede că Primăria a pus nouă luni ca 

să. aprobe planurile şi să închee contra~tn.1. ' -· crărilor, pe când per
sonalul plătit de mine aştepta. 

Terminarea studiilor la Ciurel . - eria de sondaje execu
tată de subsemnatul în regie până la profunzimea de 40 metri s'au 
terminat in 1900. (Vezi adresa Nr. 616 din 4 Martie 1900 către Pri
.m ărie), constatându-se că se poate extrage pe lărgimea văiei Dâm
boviţa 15 mii metri cu bi apă pe zi şi poate fi trimisă la uzinr't prin 
panta naturală, apa fiind arteziană. Acest studiu a costat pe Primări e 

vreo patru mii lei; iar costul captărei şi aducerei acestor 15 mii metri 
cubi ar fi de 500 mii lei. 

Cele două puţuri ele incercare cu diametru mic şi la profun
zime mare contractate în primăvara anului 1899, împreună cu pom
pările cari au durat aproape cinci luni, s'au terminat în Ianuarie 1901 . 

Costul lor împreună cu pompărilr. ş1 materialul rămas este de 
151 mii lei . 

Rezultatele sunt cele următoare : 
1) La profunzimea de 150 metri se găseşte o pătură aquiferri 

bogată în apă şi de o calitate bună având numai 6 grade ş i ju
mătate duritate 1), adică tot aşa de dulce ca şi apa. Dâmboviţei , iar 
cantitatea ce se poate extrage pe lărgimea văiei este de 15 mii metri 
cubi. (Vezi adresa mea către Primărie No. 974 din Octomvrie 1900): 

1) Vezi adresa No. 728 din 29 Septemvrie 1900 a laboratorului Şcoalei 

de poduri şi şosele . • 
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2) La adâncimea de 240 m tri e gă eşte o altă pătură aqui
feră de a emenea bogată în apă şi de o calitate superioar~, având 
numai 4 gradP. duritate - adică mai du lce ca c a de Dâmboviţa, iar 
cantitatea c e poate extrage pe lărgimea văiei Dâmboviţa este de 
1 ~ mii metri cubi. 

Aceste pături aqaifere sunt separate prin straturi foarte groase 
de argilă imp rmeabilă, iar apele sunt a cendente şi se ridică până 

aproape de uprafaţa terenulu i, a tfel că ridicarea lor în rezervoriu 
devine conomi că iar m. c. nu ar reveni mai mult de 3 bani (O lei, 
03) în rez rvoriu . 

Pentru toate ace t ape 'au făcut anali ze bacteriologice pnn 
chimi tul Prim ăriei Domnul Doctor Proca, iar rezultatul, după cum 

ra de prevăzut, st foarte ati făcător. 

Aprecierea M. S. Regelui. - Tr i meţâncl probe de apă dela 
iurel I. . Reg lui iată c ră pun am primit: 

,, u am lip it do a prez nta M. . Regelui probele do apă din 
iz ornl lela iur I mi-aţi trimi ş i pe cari M. S. binevoind a le 
gu ta, 'm i-a dat în ărcinarea 5. Vă exprim înaltele Sale mulţumiri 

,i ă \ ă comu nic tot deodată că le-a găsit pe ambele de o calitate 
xcelentă, . i mai în particular apa luată la 2±0 ' metri adâncime'! . 

20 Ianuarie, 1901. Directorul reşedin ţei negale, 

( s.) A . Sterircde 

Apele dela iurel pe l ân gă calitate ş i eftinătate mai au avan
tagiul că unt situate chiar în raza oraşului, la adăpost în caz de 
războiu „ i la adăpost de orice contaminare. 

Fiind cunoscute toate aceste date în privinţa apelor dela adân
cime mare din valea Dâmboviţei, conform aprobărei dată proiectelor 
mele, Primâria trebuia să pună in executare ·captarea cel01· 10 mii 
metri cubi apâ dela Ciurel. Criza financiară cunoscută a făcut să se 
amân ace t.f; lu crări după cum reese din declaraţia Domnului De
lavrancea, fost Primar: 

,,Sunt convins că în adevăr apa dela Ciurel este un ideal de 
apă bună, însă starea financiară a Primăriei nu'mi permite să an
gajez noui lucrări, când pe cele angajate nu le pot plăti, rămânând 
a so xecuta mai târziu, când resursele Primărie i vor p,erm ite. Sper 
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însă că cantitatea de apă ce se va extrage dela Bragadir va satisface 
trebuinţel e oraşului, înfrânând risipa prin aplicare de contori . 

Termirarea lucrărilor angajate din pa tura deluviană în va
lea Argeşului.-·Lucrările de captare şi aducerea apei din curentul prin
ripal,focepute în prim ăvara anului 1899, s'au terminat în mod de a func
ţion a în Septemvrie 1901. (Vezi adresa mea către Primărie o. 1378 
din 31 August J 901). 

Intârzierea de aproape un an a provenit din cauza marei crize 
financiare cunoscută ; ace l eaşi crize se datoreşte şi faptul că nu au 
putut continua restul de lucrări proectate ş i aprobate atât. în valea 
Dâmboviţei cât ş i în valea Argeşului a curentului secundar. 

Rezultatul lucrărilor din curentul principal. - Calitatea 
apei s'a dovedit superioară prevederilor proectului ş i critica ce s'a a
dus ulterior s'a văzut a fi provenită de la persoane interesate, de 
oarece astă7i s'a hotărât a se aduce aceleaşi ape clin acelaşi strat 
deluvian din valea Argeşu lui ( 1), adică din curentul secundar pentru 
care există deja proectul meu aprobat pentru un minim de 10000 m. c. 

In ce priveşte cantitatea sa doved it prin con statările zi ln ic<:: a 
Primări ei că este cu mult mai mare de cum prevedea proiectul. 

După scriptele uzinei acestei alimentări , ţinute ele perşonal ul 

Primăriei, cantitatea .de apă ce sa dat, de la Septembrie 1901 şi 

până la 1 Noembrie 1905, este de 47.400 .00~ ) metri cubi, cePace re
vine în mediu pe zi mai bine de 31 mii metri cubi şi aceast a cu 
toţi cei doi ani secetoş i , când multe râuri şi isvoare au secat, iar 
Dâmboviţa era aproape să sece (vara anului 1904). 

Pe când multe alimentări din ţară şi străi nătate au suferit în 
vara anului 1904 din cauza marei secete, alimentarea de la Bragad ir 
nu a suferit ; s'a pompat în acea vară până la 42 mii metri cubi 
pe z1, iar în vara anului 1905 de asemenea s~cetoasă, cum se şti e, 

s'a pompat : 

Maiu 
Iunie 
Iulie 

29000 
32600 
31400 

metri cubi pe z1 

" ' " " „ „ )) 

(J) A .se vedf contracul ~rimăriei cu Lindley din J.905. 
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27400 metri cubi pe z1 

26500 
" 

„ 
2 OfJO „ „ 

După cum e con tată cantitatea minimă promisă şi prevăzută 

în proect de 20 mii metri cubi, nu a fo t atinsă nici chiar după 
doi ani de. ecetă excepţională. 

E te d ob ervat că până în anul 1 98 nu exista nici o ali
mentare în Europa cu ape ubterane care ă dea, cu o ingură în ta
l aţi ca cea de la Bragadir, o cantitate de aptt de 31 mii metri cubi 
în rn diu p zi. 

In particular la Frankfort p .Main 
bilite la diferite epocP (1 5--1 7- 1 
30 mii m tri cubi. 

a trebuit trei instal aţii, sta-
93), pentru a se ajunge la 

Costul lucrărilor.-Toate lucrările pentru aducerea apei sub
t rane din v~lea rge ului lCUr ntul principal) au cos+.at suma de 

lei 2.600.000,00 
după um se pecifi ă: 

aptăril P, cl ădiri i ., i instalatiile electrice ş1 me-
canice (1) 1.600.000 

onducta pe 1 O kil om tri pentru 
60000 m. . apă 700.000 

Rezervorul pentru 7000 metri cubi apă 300.000 ---
Total lei 2.600.000,00 

La ae asta se adaogă în cifră rotundă suma de 300.000,00 

după cum se pecifică : 
Exproprieri . 

ondage ş i altele . 
tudii şi conducerea lu-

147.500 
31.000 

cucrărilor 121.500 

300.000 

2.900 .000,00 

E te de observat că lucrările ar fi costat numai vre-o 2.400.000 
lei în loc de 2.600.000 lei, dacă Primăria ar 11 avut bani ca să p l ă 

tească situaţii l e la timp. 

(') In stalaţiil e electrice ş i mecanice sunt pentru cel puţin 50000 metri cubi. 
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Neavând însă bani a trebuit să plătească despăgubiri şi dobânzi 
care sunt coprinse în suma de 2.600.000 lei. 

Costul unui metru cub apă subterană adusă în rezer
voriu. - Tinând seamă de dobânda si amortisarea capitalului de , , 
2 900.000 lei, precum şi de cheltuiala anuală de exploatare, care 
nu întrece suma prevăzută în proect, (Vezi budgetul Prim ăriei pe 
anii 1903 1904 şi 1905), costul unui metm cub apă 'În 1'ezerv01·iu revine 
la 2 bani, (O lei 02) adică cu 500/0 mai puţin de cât apa noroioasă 
a Dâmboviţei, (de toţi ştiută, ce pân ă la Septembrie 1901 alim enta 
Capitala); iar distribuită pe strade costă cinci bani. 

Comparaţiune cu costnl alimentărei de la Frankfurt pe 
Main. - Instalaţia apelor de isvoare pentru 12 mii metri cub i apă 
executată înainte de 1885, după E. Grabn. lei 10.500.000 

m. c. 
Instabţiile apelor subteran e în anul 1885 p. 6000 

" " 1 87 " 6000 
)) " 1893 " 18000 

30000 3.500.000 

lei 14.000.000 

In această sumă nu se coprinde costul.reţe l ei de distribuţiunea 

apei în oraş, care este vre-o 4.700.000. 
După cum se constată aducerea a 42 mii metri cubi apă de iz

vor ş i subterană la Frankfurt pe M. costă 18.700.000 lei, iar numai 
cele subterane în cantitate de 30 mii metri cubi costă lei 3.500.000 
faţă cu cele de la Bragadir . „ 2.900.000 
ceeace represintă în favoarea celor de la Bragadir 200;0 mai eftin, 
de şi în ţară la noi materialele ş i in stalaţiile mecanice ş i electrice 
sunt cu mult mai scumpe ca în Germania. 

Afară de apele de mai sus tot la Frankfurt s'a mai adus 9000 
m. c. apă de rîu care a costat aproape 600,000 lei. 

Apoi în 1900 s'a mai adus apă subterană în că 4000 m. c. ; în 
1902, alţi 4000 m. c. Actualmente se lucrează la aducerea unei 
noui cantităţi de apă. 

După cum se constată chestiunea alimentărei cu apă nu poate 
fi cons· el erată nici odată ca rezolvată definitiv . •• 
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De almintrelea, a rezolva această cestiun e pentru un viitor prea 
îndepărtat equivalează. a încărca budgetul comunei, înainte de vreme, 
cu o cheltuială inuti l ă . Lucrăril e de a limentare treb uesc extinse pe 
măsura nece ităţi lor şi prin urmare, la redacţiunea projectelor, trebue 
ă e aibă în ved r numai po ibilitatea acestor extensiuni. 

Consumaţia de apă. - D la 1 96, ad ică din ajunul începe
re1 tudii lor pentru ali mentarea cu apă subterană şi pân ă la 1901, 

au di tribuit în ora , următoarele cantităţi de apă (1). 

In anul a consumat în mediu pe zi 28000 m. c. 
1 n " " " 

33000 
" " 

r, 1 
" )') 46000 

" l r. " )) " 
49000 

" 
" 

190 ,, )) 
-1000 

" " 
;) 1 01 

" n " 
54000 

" " 
In ace t lin urmă an la cptembrie, s'a început a se da apă 

ubt ranft de la Bragadir. 
Din cel d mai su vede că cantitatea de apă d i str i buită acrescnt 

cu ută în s ută într'un interval de timp de 5 ani, -cu to;i.te că num:L 
rul abonaţilor n'a ere cut de cât cu 3:.,0/0 -adică de la 3800 la 5000: 
iar r teaua d di tril uţiune num ai cu Go/0 adi că de la 160 la 170 
kilometri. 

Aceastii creştere a, consunvitiei este jă„ă exemplu în alimentâri . i 
nu poate avea o explicaţie de cat ln risipă şi pierd1jri . 

Primăria pentrn ca sft fa.c1 faţă ace tei enorme cantităţ i de 
apă, era nevoită înainte de 19 1 a trim ite în oraş apă llltrată in
compl ct ş i amestecată cu apă numai de ::antatii, ad ică un amestec 
mai mult sau mai puţin tulbure. 

De la 190 l încoace, adică de la te rminarea p rimelor lucrări de 
a limentare cu apă subterană de la Bragadir, s'a trimis în oraş numai 
apă limpede, căpând a tfel populaţiunea de apa tulbure, rea ş i res
pingătoare de până atunci, care a provocat marea epidemie de tifos 
din 1897. 

( 1) A se vede'.!. d;iL·;l e de seamă ale Primăriei. 
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Apa limpede ce se dă de la 1901, din cauză că nu s au exe
cutat toate lucrările proectate de mine, este un amestec, în propor
ţia de 3 : 2, al apei subterane de la Bragadir cu apă de Dâmbopiţa, fil
trată în mod satisfăcător . 

Iată consurnaţiea de. la 1901 până la 1905: 

Filtrată Subtemnă Total pe zi 

In anul 1902 20000 33500 53500 

)) )) 1903 1900(J 33300 52300 

)) 1904 22000 30000 52000 

Consumatiea medie zilnică ele la 1900 si până a tăzi este 
' ' peste 52000 metri cubi, ceea ce revine pe cap de locuitor la 200 litri. 

La Frankfurt pe Main consumaţiunea în 1 96-1897 şi pe cap 
de locuitor a fost de 154 litri, din cari 20 litri apă. de râu. 

Risipa de apă. - Am văzut că de la 1896 la 1901 consumaţia 

de apă s'a dublat fără ca să se justifice prin nimic. 
Această consumaţie exagerată a apei, şi fără ca cel puţin pu

blicul să fie mulţ.umit \lipsind şi presiunea), nu'ş i are explicaţiunea 

de cât în perderi .ş i risipă . 

De altmintrelea risipa se dovedeşte, fără altă constatare, prin 
faptul că consumaţiunea zilnică este aproape aceeaşi iarna ca şi vara, 
precum este aproape aceeaş i noaptea ca şi zioa pentru aceiaşi presiune. 

· Aceste neajunsuri au fost semnalate atât de Inginerii Români 
cât şi de cei străin i, cari au fost aduşi de Primăria Capitalei spre 
consultare. lVezi raportul Lindley şi Thiem clin 25 Aprilie 1895 şi 

conferinţele subsemnatului de la Ateneu din 1902 publicate în 1903). 
Suficienţa cantităţei de apă ce se dă în oraş a fost recunoscută 

în Cameră de Ministrul de Interne şi de Primarul Capitalei, (Vezi 
„Monitorul Oficial" 51 din 22 Octomvrie - 1903). 

Ea a mai fost recunoscută de toate administratiile ce s'au suc-
' ceuat la Primâriea Capitalei de la 1901 încoace, dovadă nenumăra-

tele circulări ce s'au dat în această privinţă, sfătuind publicul a nu 
face risipă; circnlări fără folos, căci nu prin asemenea mijloace se 
poate înfrâna ri sipa ş i perderile. 

lu vara anului acesta chiar, actualul Primar a învitat toată 

presa pentru a vizj;a captările spre a se convinge de suficienţa apei~ 
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rugând.o a fătui publicul să nu o ri ipească, de oare ce crmtitntea . 
de apă ce e dă este uficientă, (A se vedea dă:·il e de seamă ale jur
nal elor din vara acea ta, 13 i 14 Iunie 1905). 

Faţă de acea tă ri ipă, Inginerii Români ai Primăriei au cerut 
şi obţinut, in talarea de o camdată a opt contori, prin care a mă
urat cantitatea de apă con umată. Din aceste măs urări s'a constatat 
că se perd au e ri ipe., te 2j.'-3 din apa di tribuită. 

Deci fără a se în/rana risipa, din orice cantitate de apă ce se 
rn mai aduce de aci înrlinte nu va, s rvi de cât o treime şi ar trebui 
o crmtitate de r1pr7, normă pentru a se obţine suficienţa şi presiunea. 

um v de, chiar cu cantitatea de apă ce se dă astăzi nu 
r· te lip <l de apă ci lipsă de o bwu7, administraţie a apei. 

Dacă e te vorba să e aducă nuoi ape subterane, acea ta nu 
·ar ju tifica d cât în cazul când Primăria ar abandona apele filtrate. 

Inaint de a trece la alte lucrări de alimentări ce Inginerii 
Româ ni au făcut in ţară, ţin să arăt că la Bucureşti, de ,i sub-
emnatul am primit pentru studi i proiect ş i conducerea lucrărilor 

cu per onalul meu o urnă de lei 121.500, adică 40; 0 din valoarea 
lucrări lor xecutate, (2.900.000 + 155.000 = 3.055.000 lei) totu i din 
cauza riz i financiare cuno cută , care a făcut ă tărăgăn ască lu cră

rile, am răma în perdere. 

11. Alte luerări de a1imentat'e în tară. 
' 

1. La Sinaia. - In afară de alimentarea orasu lui Bucuresti. , ' ' 

am mai proi ectat ş i executat alimentai·ea oraşului Sinaia cu apă de 
o calitate ideal ă, care astăzi di spune: iarna când populaţiunea ei 
este redu ă la 2000 Buflete de un minim d~ 4000 m. c. iar vara 
când populaţiunea se dublează de un minim de 6000 m. c. deci de 
o cantitate pe cap de locuitor cu mult mai mare de cât orice oraş 
din lume, (1500-2000 litri pe cap şi zi). 

Inainte de a se face captarea suplimentară de la 190±, chiar 
în vara secetoasă a acestui an, oraşul a dispus de 400 litri pe cap 
. . 

Ş l pe ZJ. 

Această alimentare împreună cu studii le şi conducerea lu cră
rilor a costat 550000 lei ceeace face că costul unui metru cub apă 
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distribnită pe strade să revie nwmai lei doui bani şi jitmătctte, (O lei ,025) 
în care se coprinde dobânda, amortizarea ş i exploatarea. 

Pentru studiul şi conducerea lucrărilor acestei alimentări nu 
am primit nici un onorariu, afară de che ltuelile de deplasare,- şi d 
gratificările cunoscutului M. Drăghiceanu 1), fost Director al Eforiei. 

Canalizarea oraşului Sinaia este proiectată tot de subsemnatul 
pentru care de asemenea nu am primit nic_i un onorarm. 

2. La Târgovişte. - Tot după proiectul meu, la Târgovişte 

se pune acum in executare alimentarea acestui oraş cu apă de 
asemenea de o calitate ideal ă . 

Costul lucrărilor după deviz se urcă la suma de 740000 lei 
pentru o cantitate de 2000 metri cubi, ceeace face ca costul unui 
metru cub de apă distribuit pe strade să revie la 7 bani . 

Facerea studiului şi proiectului complect a costat -pe comună 
8000 lei, sumă cu care s'au acoperit numai cheltuelilc de studiu 
ş 1 proiecte, deci fără onorariu pentru mine. 

3 . La Sulina. - La Sulina sa. proiectat alimentarea de Ingi
neri streini; executarea lucrărilor a venit sub conducerea mea numai 
după ce lucrările au trecut dela Ministerul de Interne la Minis
terul Lucrărilor Publice şi după ce deja se începuse executarea lor. 
Cu toate că nu am putut schimba sistemul, lucrarea fiind contrac
tată şi începută, totuşi prin dizpoziţiuni introduse de mine în pro
iect, am răuşit să realizez o economie de 158000 lei asupra sumei 
de 840000 lei, la cât se ridica costul alimentărei, dând aceeaş i can
titate de apă. Pentru conducerea acestor lucrări nu am primit decâ.t 
cheltuelile de deplasare. 

4. La Botoşani. Studii.-La Botoşani, proiectul de alimentare 
a fost întocmit de Inginerii Români (S. Vârnav) ; iar în timpul exc-

1) .studiul geologic ce-am întreprin8, a avut de rezultat, a constata că. 

zvoarele ce s'au captat sunt încărcate cu substanţe organice, şi au inconve
nientul de a fi foarte mineralizate, ceeace le face improprii unei alimentăr i ". 

(Vezi rap. M. Drăgbiceanu către Eforie). 
Ins?!. Institutul chimic, analizâud toate izvoarele, a constatat că apa este 

de o calitate ideală, tlatj"• cum toţi , cari au fost la , 'inaia, o ştiu astăzi. 
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cuţiunei a fost modificat la captări de Inginerii treini , cari au fost 
con ultaţi de Primărie. 

Această modificare a con istat în di spoziţiun ea nenorocită de 
a se trece cu galeria de captare pe upt orăşelul Bucecea, care a 
provocat cr .parea ter nului deasupra galeriei, prin urmare ş i a c l ă

dirilor, punând a tfel în comunicaţi e privăţile cu galeria. 
Făcând parte apoi diu Comisiunea de Ingineri-Inspectori, care 

'a con uitat de Primăria Boto ,ani sa arătat mijloacele de îndreptare 
cari s'au şi aplicat cu rezultat satisfăcător. 

. Tot cu acea ocazie sa indicat ş i studiil e ce trebue să facă 
pentru a pori cantitat a d apă 1). „ cest studiu făcându-se int.oc
mai de Primărie a dov dit că se poate chiar dubla cantitatea de 
apă . i că locul ales de Ingin rii streini pentru captare era greşit. 

Pentru aceasta am primit ca cheltueli de deplasare şi onorariu 
suma de 2000 1 i. 

5. La Brăila. - La Brăil a basinele de decantare şi filtrare au 
f t proiectate ., i ex cutate prin In ginerii streini (1897). 

înainte de a fi gata au crăpat ameninţând să cadă . 

Fiind chemat şi consultat am indicat lu crăr ile de îndr ptare 
. 1 cari executându- e întocmai au dovedit eficacitatea lor. Pentru 
' 
ac a tă sarcină i cheltueli de doplasare am primit suma de lei 00 

6. La Craiova.- La Craiova fiind chemat de Primărie pentru 
a fi consultat în privinta tudiilor ce se făceau de Lindley 2) am in
di at la izvoarele din valea Girocului sondagele de complectat. Nu 
am primit nici măcar cbeltuelile de deplasare ce am suportat cu 
acea ocazr e. 

7. La Bacău. - La Bacău fiind consultat de Primări e , în urma 
c rcctărilor mele am indicat locul de unde să se ia o ap ă. bună Zj. Nu 
am primit chcltuelile ele deplasare ce le-am suportat. 

1) Vezi procesul-verbal din Aprilie 1898. 
2) Vezi adresa Primăriei Craiova No . 7.685 din Iuni o 1!)02. 
3) Vezi memoriul meu din 7 August 1904. 
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8. La Piatra-Neamţ. - La Piatra-Neamţu fiind chemat de 
Primărie a le da soluţia alimentărei şi a eclerajului electric, am primit} 
pe.ntru arătările şi soluţia ce le-am dat, mulţumiri scrise (No. 4.935 
al Primăriei din Decemvrie 1904), iar cheltuelile de deplasare le-am 
suportat. 

La Turnu-Severin, Caracal ş i Bârlad pentru acelaşi lucru fiind 
chemat nu am primit nici chiar mulţumiri. 

9. La Pitesti . - La Pitesti în urma unei serii de sonclaJ· e exe-' , 
cutat e în 1898 in scopul alimentărei cu apă a acelui oraş , am pus 
la iveală existenţa unui strat aquifer cu o calitate de apă ideală, 

având ca duritate 415 grade Germane, iar ca s ubstan ţe minerale 
numai 170 miligrame la litru , şi nu am primit nici o plată. 

10. La laşi. La Iaşi după avizul dat de mine în Consiliul 
t echnic, inginerul Savu al Primăriei a reu şit să scurteze traseul con
ductei din proiectul Lindley şi să suprime un tunel de 2 kilometri 
lungime, ceeace a făcut să se realizeze o economie în proiectul 
studiat şi propus de Lindley de mai bine de 2 milioane lei. 

11. La Focşani . - La Focşani proiectul a fost întocmit ş i 

executat de inginerii C. Mironescu ş i S. Gheorghiu pentru o canti
tate de 3000 metri cubi pe zi ş i a costat lei 1.050.000, ceeace face 
ca costul pe metru cuh de apă distribuit pe strade să revie la 
şeapte bani. 

12 . La Botoşani. -Construcţia. - La Botoşani proiectul în
tocmit de Ingin erul S. Vârnav~ a fost executat de Ingineri s trăini 

cari modificând captările s'a văzut rezultatul dezastros de mai sus. 
Sau captat 2.800 m. c. şi lucrările au costat lei 1.600.000, 

ceeace revine pe metru cub apă distribuit pe strade şase-spre-zece bani. 

13. La R.-Vâlcea. -La Râmnicul-Vâ.lcea proiectul a fost în
tocmit de Inginerul A. Davidescu şi executat de N. Davidescu. 

Lucrările au costat 300.000 lei şi captările dau 1.000 metri 
cubi apă pe zi, ceeace face ca costul pe metrul cub el e apă distri
buit pe strade să revie la şase bani . 

• 
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14. La Câmpina.-La Câmpina aducerea apei a executat ele 
In o-în rul C. Va ile cu; a co~tat 210.000 lei ş i 'a captat 600 m. c., 
ceeace face ca co tul pe metrul cub de apă distribuit pe strade să re

ie la z ce bani. 

La Iaşi (Proectul Lindley). - La Iaş i proiectul întocmit de 
Lindl y utilisează izvoarele: cw10 cute de to(i, dela Timi esti (pe râu l 

Ioldova) ~i cari izvoare, după tudiul prezentat, se văd că sunt ali
m ntat în mar parte de pârâul Nemţişor. 

o tul după deviz e urcă la suma de clouâ-spre·zece milioane şi 
jumătate lei p ntru 15.000 metri cubi apă pe zi: iar ~ostu l anual de 

xploatare te de 115.000 I i, (Vezi studiul alimentărei oraşului Ia~i 

de Ingin~rul W. H. Lindley, publicat de Primă.rie in 1899). 
Co tul pc metru cub apă di. tribuit pe strade rev ine la şease

spre- ece bani . 
Prin ac t proiect îndepărtează izvoarel e platoului drept a l 

. ir tului pe motivu l principal că nu ar fi în canti tate suficie ntă 

(pagina 1 '3) afirmaţie c 'a do,edit a nu fi xactă, de Ingin erul 
'avul al Primări i si verificat de sub emnatul. . 

Facerea stud iilor a costat pe Comună vreo 250 mii lei. 

La. Craiova (Proectul Lindley). - La Craiova studiu l făcut 
d Lindley prevede utilizarea apelor de izvoare, CltnO cute ele toţi, din 
valea Giorocului cu o temperatură de 130 5 C., situate aproape la 30 
ki lometri în jos de Craiova şi prevede de o cam dată captarea a 
4500 metri cubi. cest studiu a costat pe Comună vre-o 250.000 
lei · iar co tul aducerei apei , după de vis, e urcă la suma de 3.600.000 
1 i, cu o cheltuială anuală de exploatare de 100.000 lei, iar metrul 
cub de apă distribuit pe strade revi ne l1t două cei şi cinci bani. 

S ubsemnatu l a arătat că cu ace t pre,ţ mare se poat e avea la 
Craiova o apă bună fără pompare numai prin presiune naturală. 

Concluzii 

Din cele mai sus arătate rezultă: 
1. In ce priveşte alimentărţle făcute pana acum de Ingin erii 

streini, (de altmintrelea foarte puţine la num ă r) , nu au reu„ it. 
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In ce prive .. te alimentarea oraşului Bucur şti cu apă subterană. 
după cum s'a văzut, inginerii streini nu au adus nici o lumin ă . nou ~1. 

Ei sau mărginit numai să confirme arătările Inginerilor Români. 
2. Că din cauza crizei financiare din 1899 nu s'au executat 

la Bucureşti de cât jumătate din lucrările aprobate şi contractate 
cu mine, şi încă cele executate, din lipsa de bani a Primăriei s'a 
tărăgănit patru ani, în loc de doi ani . 

Dacă Primăria nu a avut bani cu ce să complecteze lucrări le 

aşa cum prevede proiectul meu, ea este vinovatfL iar nu eu . 
3. Că lucrările executate în valea Argeşului la Bragadir pen

tru 20 mii metri cubi, dau în realitate, după cum am arătat, o can
titate cu mult mai mare şi de o calitate superioară prevederilor 
proiectului; că astfel uind am îndeplinit, cu pri os, angajamentu l şi 

nu mi se poate aduce nici o învinuire. 
4. Că în urma studiilor mele se cunoaşte perfect astăzi că se 

poate aduce orice cantitate de apă subterană ce ar avea nevoie Ca
pitala, atât imediat din apropiere cât şi mai depărtat. 

5. Că dintre toate lucrările proiectate, acele făcute de In gineri 
Români sunt cu mult mai eftine. 

In special se vede cit Inginerii Români nu au căutat atât profitul 
material cât cel moral, pentru a fi folo itori ţărei. Pe când Ingineri 
streini nu numai că au beneficiat si beneficiază de onorarii foarte 

' urcate, dar au căutat să mărească cheltuelile în dauna Comunelor şi 
chiar au tins şi au răuş it până a monopoliza lu crări l e de edilitate. 
(Vezi contractele Iaşi, Craiova, Ploeşti, Bucureşti şi Piteşti) . 

Mai mult, prin aceste contracte cu Inginerii strein i s'a atins 
demnitatea intregului Corp Ingineresc. 

In special contractul dela Bucureşti m'a surprins mult că s'a 
încheiat cu Inginerii streini când, cel mult Primăria putea ă com
plecteze alimentarea prin inginerii săi deşi , cum am văzut, există 

un contract cu mine pentru toate lucrări le de alim entare ce am pro
iectat şi care au fost aprobate. 

B·ucureşti, 30 Noemurie 1905. -
Inginer Inspector Genera l 

E. Radu. 
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